
ACTIVITATEA CONSILIULUI DIRIGENT PRIVIND 
REGLEMENTAREA COMERŢULUI ŞI APROVIZIONAREA 

POPULAŢIEI (1918-1920) 

Anii lungi de război s-au resimţit ş1 in Transilvania. Pămînturi nelucrate, producţia 

industtială dezorganizată, starea dczastruo1să a mijloacelor de comunicaţie, deprecierea conti
nuă a coroanelor austro-ungare, la care s-au adăugat dureroasele pierderi de vieţi omeneşti, 

au fost grele moşteniri preluate de statul român, imediat după desăvîrşirca unităţii sale poli
tice. într-un asemenea context sumar schiţat apar ca fireşti dificultăţile cu care era confrun
tat În diversele sale domenii de activitate Consiliul Dirigent. 

P2ralel şi î.-. strînsă legătură cu preocupările pentru reluarea şi normalizarea activităţii 

produrtive se cereau luate măsuri cu privire la circulaţia şi distribuţia mărfurilor, Încercîndu-se, 
pe cît posibil, apărarea intereselor publicului consumator. În situatia concretă de atunci, 
comerţul liber, predominant În circulaţia capitalistă a mărfurilor în Împrejurări normale, 
a fost socotit ca neadecvat pentru condiţiile societăţii transilvănene postbelice. Intervenţia 

starnlui prin organismele şi autorităţile sale În desfăşurarea vieţii comerciale, cu toate ine
rentele neajunsuri care puteau decurge din aceasta, a apărut atunci ca modalitatea cea mai 
eficientă pentru asigurarea unei aprovizionări mai raţionale a regiunilor Transilvaniei. Co
merţul, dirijat şi controlat cu destulă stricteţe la început, a devenit pe măsura normali
zării situaţiei tot mai liber, integrîndu-se organic în piaţa internă unitară a României, 

Preocupările Consiliului Dirigent în ansamblul său, ori ale unor resorturi cu atri't>uţ11 

economice, în probleme privind circulaţia şi desfacerea mărfurilor, au fost multiple şi s-au 
manifestat pe diferite planuri. Interzicerea comerţului liber şi condiţionarea circulaţiei măr

furilor de existenţa unui permis de cumpărare şi de transport, emanate şi unul şi altul de 
la forurile competente, se corelau cu înfiinţarea unor instituţii care să coordoneze aprovi
zionarea populaţiei. Strădaniile de a inventaria şi de a strînge produsele existente erau Între
gite cu efOl'turii:le de a se obţine produse ci.t ma.i multe din produqiia 1intemă agricolă saiu 
industrială şi de aducerea de mărfuri, cu precădere din celelalte provincii ale ţării, sau de 
pe pieţele externe. Totul se făcea însă în condiţii deosebit de grele, deoarece războiul deter
minase o adevărată răsturnare a raporturilor comerciale anterioare. Acestor scopuri urma 
să Ic servească În mare măsură şi Banca Centrală pentru Industrie şi Comerţ ce se va 
înfiinţa sub egida Resortului de Comerţ, precum şi sprijinirea şi îndrumarea activităţii Ca
merelor de Comerţ şi Industrie, existente pe teritoriul Transilvaniei. 

]?e de altă parte, pentru ca autorităţile să dispună de mărfurile necesare aprovizionam 
populaţiei şi armatei, mai ales de alimente, s-a recurs fie la contingenta•rea articolelor ali
mentare, fie la rechiziţii, atunci cînd cea dintîi nu se dovedise destul de eficientă. 

Pentru a se combate scumpetea şi specula s-au fixat preţuri maximale, s-a încurajat 
înfiinţarea de organisme ale consumatorilor, s-au urmărit şi s-au pedepsit persoane particu
lare. şi chiar oficiale caire contraveneau dispoziţiilor în vigoare. 

Pentru regiuni mai greu Încercate de lipsuri - ca zona Munţilor Apuseni, Mara
mureşul sau Sătmarul - s-.a căutat înfiinţarea unor organisme regionale, ;ile căror princi
pale atribuţii aveau În vedere aprovizionarea populaţiei. 
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Stările sociad-economice specifice sfîrşitului de an 1918 şi celui următor şi-au pus Însă 

amprenta în mod nefavorabil asupra eficienţei acţiunilor întreprinse de Consiliul Dirigent 
În aceste domenii. Aşa se face că lipsa mărfurilor, specula şi scumpetea au fost mereu 
<.:hestiuni la ordinea zilei, în Întreaga perioadă de activitate a Consiliului Dirigent, cău

tîndu-se constant o diminuare a lor. 

Un rol deosebit în organizarea şi controlul aprovizionării În jude\e l-au avut comi
sarii de alimentare. La solicitarea şefului resortului de alimentare Ro1J111l Boilă, Consiliile 
Naţionale Comitatcnse Române au făcut propuneri de persoane care să fie numi,te comi
sari de alimentaţie 1 • Consiliul Dirigent În mai multe şedinţe ale sale, pc baza propunerilor 
primite a făcut apoi numiri de comisari. Ei au fost recrutaţi dintre avocaţi şi proprietari, 
financiari şi comercianţi. La 16/29 ianuarie 1919, Consiliul Dirigent a aprobat Ordonanţa 

privitoare la Comisariatele de alimentare. In general, activitatea comisarilor de alimentare 
În repartizarea şi transportul alimentelor În judeţe s-a caracterizat prin promptitudine şi 

corectitudine. Au fost însă şi cazuri În care unii dintre ei au săvîrşit abuzuri, ceea ce a 
atras după sine intervenţia autorităţilor, ajungîndu-se chiar la a,rcstări2 • Într-o cuvîntarc în 
Adunarea Deputaţilor, liderul naţional, .Mihai Popovici, a fixat, dc~tul de fidel, rolul 
:omisarilor de alimentare, mai ales la Începutul activităţii Consiliului Dirigent. ,,Atunci 
- spunea el - nu aveam nici o organizare, nimic, nu aveam nici un hambar, nici o 
magazie, nici două vagoane de grîu. S-au înfiinţat aceşti comisari de alimentare, care poate 
să fi fost unii dintir-Înşii abuzivi, dar să nu uitaţi un lucru, că ci au fost aceia, care au 
făcut aprovizionarea Întregii armate şi a Întregului ţinut de dincolo de Carpaţi" 3• Comisa
riatele de alimentare au funcţionat pînă la 15 iulie 1919 cînd şi-au încetat activitatea, atri
buţiile lor uecînd asupra Comisiunilor de aprovizionare ce se înfiinţau cu aceeaşi dată4 • 

In momentele grele ale începutului, se impunea cu acuitate cunoaşterea cantităţii de 
produse de ca.re putea di,spune ConsiJit11l Dirigent. In consecinţă, fabriiciile, moriJe, depo
zitele şi proprietarii au fost invitaţi printr-o Notă circulară „să-şi anunţe de urgenţă mate
rialele brute, produsele fabricate şi stocurile de alimente." Li se punea de asemenea rn 
vedere, că produsele erau imobilizate şi puse la dispoziţia Resorturilor de agricultură şi 

comerţ, de industrie şi de alimentare5• Tot în scopul cunoaşterii cantităţii de mărfuri, la 

31 decembrie 1918 Consiliile naţionale comitatcnse erau îndrumate să dea dispoziţii tuturor 

şefilor de gări, ca mărfurile ce se găseau în gări fiiră stăpîn, sau pe care proprietarul nu 

putea să le transporte, să fie inventariate şi anunţate, făcîndu-se propuneri şi pentru păs

trarea lor6• La 29 ianuarie 1919 Resortul de agricultură şi comerţ cerea prefecturilor jude

ţene să ordone conscrierea de urgenţă, pe plase a l\lll"mătoarelor produse: oînepă, caiuciuc, 

luminări, piei brute, piatră vînătă, saci, seminţe, vite de ,reproducţie. Comerţul cu aceste 

articole - se spunea În adresa respectivă era interzis cu desăvîrşire, ,,dreptul de distri

buţie fiind rezervat exclusiv Resortului" 7• 

1 Arh. Stat. Sibiu, fond. ASTRA, Pachet 616; Biblioteca Acad. R. S. România, 
Filiala Cluj-Napoca, Arh. Istorică, fond. Reghin 1918; Loc. cit. Secţia Manuscrise Mss 
rom. 316, p. 12. 

2 Vezi Drapelul, nr. 22 din 30 oct. 1919; Arh. Stat. Bucureşti, fond. Consiliul Diri
gent, d. 128/1919, f. 1; III, d. 45/1919, f. 37-40. 

3 Dezbaterile adunării deputaţilor 1919-1920, p. 577. 
4 Ordonanţa nr. 811 c. din 15 iulie 1919 a Res. Alimentării, Gazeta Oficială publi

cată de Consiliul dirigent, nr. 45-46 din 30 iulie, 6 august 1919, p. 4 (mai departe: 
Gazeta Oficială ... ). 

5 Gazeta Oficială, nr. 2 din 11/24 decembrie 1918, p. 12. 
6 Arh. Stat. Sibiu, fond. ASTRA, pachet 616. 
7 Arh. Stat. Ouj-Napoca, fond. Prefectura judeţului Cojoma, act 304/1919. 
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Consiliul Dirigent a decis ş1 inventarierea depozitelor de alimente şi materiale care 
aparţinuseră armatei austro-ungare. ln martie 1919 s-a hotărît instituirea pe lingă Resornil 
de Comerţ a unui Birou Central al Materialelor, care să inventairieze şi să administreze 
toate materialele rămase pe teritoriul Transiilvaniei de la fostele armate ale Puterilor Cen
trale. Biroul era format dintr-un delegat al Seqiei de Oorganizaa-e VI-VII a Armatei, al 
Resorturilor de comunicaţii, de industrie şi de comerţ8• 

În condiţiile unei acute lipse de mărfuri, pentru a putea di1rija şi controla aprovmonarea 
populaţiei şi a combate specula, Consiliul Dirigent - aşa după cum am mai amintit - a 
decis interzicerea comerţului liber şi a exportului de alimente, punînd Întregu:! mecanism sub 
controlul său şi condiţionînd orice mişcare de mărfuri dintr-un loc În altul de o aprobare 
prealabilă a forurilor competente, inaugurîndu-se în fapt sistemul permiselor. 

La 27 decembrie 1918 printr-o Notă circulară a Resortului· de agricultură şi comerţ 

se făcea cunoscut că „pentru a putea face faţă arzătoarelor trebuinţe şi pentru a ne inlesni 
greaua operă a unei drepte Împărţiri" se oprea transportarea dintr-o locafoate În alta a 
articolelor alimentare (cereale, făină, zahăr, ulei), a petrolului, benzine.i. şi a combustibi,lului 
(lemn, cărbune, cocs). La 28 decembrie 1918 acelaşi Resort Înştiinţa Consiliile naţionale 

comitatense şi comunale că din motivul „de speculă neomenească şi primejdioasă ce se face 
pe scară întinsă", se oprea cu desăvîrşire şi vînzarea şi transportarea în altă localitate, 
fără autorizaţie prealabilă, a tuturor mărfurilor şi fabricatelor de primă necesitate ca: piei, 
talpă, lînă, in, cînepă, stofe, săpun, luminări etc. Distribuirea acestor mărfuri urmQ să se 
facă de către Resort,_ pe comit3'te, prin organele desemnate şi în nici un caz prin persoane 
particulare9• Incă În primul număr al „Gazetei Oficiale", Romul Boilă cerea Consiliilor na
\ionale române comitatense şi comisarilor de a:limenta:re să Împiedice orice export de ali
mente de pe teritoriul pe caire acestea Îşi exercitau atribuţiile, exportul ţinînd strict de com
petenţa Resortului de comerţ. La 27 decembrie 1918, printr-o Notă circulară a Resortului 

de agricultură şi comerţ, motivată „de probele neîndoioase ce le -avem, că speculanţii şi 

răuvoitorii, folosesc toate mijloacele, ca să golească de mărfuri şi produse te,ritoriile" admi
nistrate de Consiliul Dirigent, se oprea cu desăvîrşire orice expor.t, care nu avea autorizaţia 

prealabilă a Resortului. Contravenienţii riscau să li se confişte mărfll['ile şi să fie daţi În 

judecată10 . Pe aceeaşi linie, la 31 decembrie 1918 Resortul amintit în Înţelegere cu cel de 
comunicaţie şi cu Comandamentul Trupelor din Transilvania, cerea Consiliilor naţionale co
mitatense ca acestea de urgenţă să dea „ordin la toţi şefii de gări, oficii şi garde ca să 

oprească orice fel de trecere de mărfuri peste graniţele imperiului - pentru care nu s-au 
exdat permise de la noi" 11• 

Tot În vederea înfrînării „speculei necinstite şi exploatării publicului", la 27 decembrie 
1918 Resortul de agricultură şi Comerţ a hotărît interzicerea cu desăvîrşire a comerţului 

intermediar, solicitînd consiliilor şi gărzilor naţionale, organelor armatei tot sprijinul pentru 
respectarea acestei dispoziţii12 • 

O reglementare globală a exportului, importului şi a circulaţiei. mărfurilor pe teritoriul 
Transilvaniei s-a făcut printr-o Notă circulară a Resorrului de Auicultură şi Comerţ, tri
misă la 3 februarie 1919 pref ceţilor „spre ştire şi conformare", însoţită de Dispoziţii expli-

8 Loc. cit. fond. cit., act. 1669/1919; Muzeul de istorie al Transilvaniei din Cluj-
N.apoca, lnv. M; 168 proces-verbal din 21 martie 1919. (mai departe: Proces-verb3'! ~m ... ) . 

. 9 Gauta Oficială, nr. 2 din 11/24 docembrie 1918, p. 11, 12. 
10 Idem; p. 11. 
11 Arh. Sţat: Sibiu, fond. ASTRA, pachet 616. 
12 Gazeta Oficială, nr. 3, p. 12. 
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cative privind aplicarea ei13• Se admitea exportul doar acelor mărfuri care aveau permise 
de export şi transport. Permis=le de export şi import se eliberau numai de Resortul de 
Agricultură şi Comerţ. Pentru toate articolele alimentare, căirbuni, lemne, vite, nutreţ, se
minţe şi materii brute de primă necesitate destinate vechiului Regat se dădeau permise doar 
organelor guvernului. 

In privinţa circulaţiei interne, mărfurile erau împărţi:te În ,trei grupe, permi,'se de cum
părare şi de transport putînd fi eliberate de Resortul de finanţe (aur, argint, spirt, tutun), 
de Resortul alimentării (alimente, lemne de foc, cocs, petrol şi derivate, traverse, sare, zahăr, 

cărbuni, saci) şi de Resortul agriculturii şi comerţului (bumbac, fier brut, chibrite, hînie, 
lînă, lemn de construcţie, de mină şi de mobilă, metale, pielărie, sodă caustică, săpun, talpă, 

uleiuri minerale 5i vegetale, animale vii etc.). Pentru transportul pe calea ferată, permisele 
erau diberate de Resortul d<: comunicaţii. 

Pentru o distribuire cit mai judicioasă a mărfurilor, prin Dispoziţiile de aplicare, pre
fcqii erau îndrumaţi să se îngrijească de formarea în fiecare judeţ a unui sindicat al ne
gustorilor, să desemneze de asemenea băncile şi negustoriî care să facă serviciul de angrosişti, 

la recomandarea reprezentanţilor sindicatului şi în Înţelegere cu comisarul de alimentare. 
Se stabileau şi beneficiile pe care le puteau obţine atît angrosiştii cit şi detailiştii. Preţurile 

mărfurilor trebuiau să fie afişate şi respectate. Organele chemate să pedcp~cască contravenţiile 
erau primpretorii la sate şi căpitanii de poliţie la oraşe. 

Introducerea şi menţinerea sistemului de permise, acordarea lor, au constituit chestiuni 
mult comentate În epocă, avîndu-şi fiecare partizani şi adversari, suscitînd controversate luări 
de poziţii, generînd şi suficiente nemulţumiri. 

In condiţiile unei situaţii dificile privind aprovizionarea, autorităţile au căutat să evite 
situaţiile ca produsele să se concentreze în anumite locuri, lipsind În altele, sau să se scurgă 

în afara terirtoriului administrat de Con&iJiul Dirigent, încurajîndu-se astfel specuila şi scum
petea. De aceea, la nivelul Consiliului Dirigent s-a considerat oportună condiţionarea ope
raţiunilor comerciale de existenţa unui permis eliberat celor care Întruneau condiţii.le ·sta

bilite. Intenţia Consiliului Dirigent, cînd a luat aceste măsuri, inspirate şi din realităţile 

din vechea Românie14, a fost de bună credinţă, socotindu-se ca absolut necesar controlul 

circulaţiei mărfurilor. 1n multe cazuri se releva însă că sistemul de obţinere al lor era ane
voios, că necesita deplasări la Sibiu sau la Cluj, zile pierdute În aşteptarea răspunsurilor, 

erau acuzaţi de venalitate funqionarii care le eliberau. 

În ciuda acestor critici, unele formulate În presă, altele în incinta parlamentului, e de 

1 elevat că la ni<vclul central al Consiliului Dirigent s-a căutat să se intervină atunci cînd 
la verigi.ie inferioare administrative. sau din servi:iciul de alimentaire s-au comi1S i:legailiităţi 15• 

Introducerea permiselor n-a fost şi nici nu s-a propus să fie soluţia ideală pentru rezol
varea complicatei probleme a aprovizionării populaţiei, în acele condiţii dificile, ci prin 
aceasua s-a urmărit doar controlul şi dmjarea circudaţiei mă,rforillor. Inrensificatea produqiei 
agricole şi industriale refacerea mijloacelor de comunicaţie, restabilirea relaţiilor comerciale 

erau factorii care puteau determina o schimbare În bine şi a acestei probleme. 

13 Arh. Stat. Braşov, fond. Prefectura jud. Braşov, Subprefectura, act. 346/1919. 
14 „Noi nu puteam să introducem un ah sistem de.cit cel care ·era În vechiul Regat" 

a declarat la 4 auguiit 1920 Mihai Popovici în Cameră. D.A.D.1920, p. 557. 
15 Vezi şi Aurel Vlad, Răspuns şi lămuriri, Orăşrie, 1920; Activitatea Consiliului, diri

gent. Ancheta de la resorturile d-lor Aurel Vlad şi Victor Bomescu. Precizări în faţa calom
niilor, în Renaşterea română, nr. 355 din 31 manie 1920; Iuliu Mani1t despre Opertt Con-
siliului Dirigent, În Patria, nr. 75 din 4 aprilie 1920. ·' 
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In şedinţa Consiliului: Dirigent din. 14/27 martie 1919 s-a dezbătut şi adoptat o nouă 

Ordonanţă privind reglementarea circulaţiei mărfurilor16• Ordonanţa, anulînd-o pe cea antc-
1ioară, păstra dispoziţiile cu privire la importul şi exportul mărfurilor şi făcea precizări 

mai ample cu privire la comerţul intern. Se menţinea sistemul permiselor pentru produsele 
din cele 3 grupe amintite anterior, dar pentru unele numai peste anumite greutaţi, pentru 
celelalte. se decreta comerţul liber. Aceste dispoziţii, deşi au constituit un prim pas spre 
comerţul liber, prin menţinerea încă a numeroase permise, n-au satisfăcut aşteptările celor 
care se pronunţau pentru deplina libertate a comcn;ului. ,,în dispoziţiile cc le conţine această 

ordonanţă fie-ne permis - scria „Revista E,0nomică" din 12 aprilie 1919 - să gă,im <le 
prisos necesitatea multor permise şi să credem, d mai nrnltă libertate comer\uh!; 11-ar 

strica ... Prea multele permise scumpesc mărfurile şi îngreunează circulaţia lor." 

· Paralel cu aceste reglementări, Consiliul Dirigent a avut În vedere şi procurarea ali
mentelor necesare aprovizionării populaţiei ~i armatei h preţuri convenabile. în acest scop, 
s-au introdus pre1urile maximale la 49 produse alimentare. Preţurile stabilite puteau fi urcate 
sau scăzute doar pc baza unei dispoziţii a Consiliului Dirigent17• în Comunicatul Biroului 
Pr.esei cu privire la fixarea preţurilor maximale, după ce se arăta starea grea a alimentaţiei, 

se afirma că „pină acum ne putem îndeplini datoria ,noastră grea impusă de împrejurări, 

mulţum~tă numai bunăvoinţei c~tăţenilor şi hărni:ciei comisairi:!or de a:limentare" 18• La scurt 
timp după decretarea preţurilor maximale, la 6 martie 1919 s-au ridicat preţurile maximale 
la vitele cornute cu 2 cr., În speranţa că se va putea astfel procura mai uşor cantitatea 
de carne necesară. În cazul În care această dispoziţie nu se dovedea eficientă, comi~arii 
de alimentaţie erau inYitaţi să recurgă la rcchi2iţionarea vitclorrn. Condiţiile concrete au 
făcut să se treacă la rechiziţionarea cerealelor şi a vitelor. ,,Pentru a putea satisface trc.:

buinţele armatei şi altor necesităţi de supremă importanţă se ordonează ridicarea alimen
telor prin rechizi1ionare" - se spunea În Ordinul circular prin care s-a decis rechiziţio

narea20. Rechiziţionarea se executa prin comisiuni formate din comisarul de alimentare s.1u 
delegatul lui, un ofiţer şi un delegat al primăriei, din partea comW1ei unde se rechiziţiona. 
Comisiile constatau cantitatea cerealelor necesare pentru însămînţare, pentru hrana proprie
tarului şi a familiei, precum şi rnrplusul ce se rechiziţiona. Alimentele rechiziţionate se plăteau 
de primăria comunală, din sumele puse la dispoziţie de comisarul de alimentare, la preţurile 
maximale deja stabilite. De~i printr-o dispoziţie anterioară se avusese în vedere rechiziţio
narea a S0/0 din vite, la 8 martie 1919 prefecţii judeţelor erau Înştiinţaţi că „deocamdată 

se va rechiziţiona numai 10/o din vitele existente" 21• Pe baza datelor de care dispunea, 
Resortul de alimentare a fixat pe judeţe cantitatea de cereale şi numărul de vite care tre
buiau să fie rechiziţionare. In acest scop, prefeqii erau invitaţi ca în decursul consfătuirilor 
pc ca:re le organizau cu membrii comisiilor de rechiziţionare din judeţ, să se repartizeze 
cifrele globale ce reveneau judeţului pe plase şi comune. Autorităţile admi,nistrative trebuiau 
să facă cunoscut populaţiei că „interesele statului au pretins ordonarea rechiziţionării" 2~ • 

. 16 Ord. nr. 21641C. al Res. agr. şi comerţ, finanţelor, comunicaţiilor şi alim., (;azct,i 
OficiaJă, nr. 22 din 25 manie/5 aprilie 1919, p. 4; Arh. Stat. llucurcşti, fond Ministerul 
Indu,5tnei şi Comerţului, d. 515/1920, f. 10-11. 

11 Monitorul Oficial al jud. Alba Inferioară, nr. 6 din 28 febr/13 manie 1919, p. 24. 
18 Patria, nr. 9 din 12/25 febr. 1919; Telegraful Român, nr. 21 din 21 febr.,6 mar

tie 1919. 
19 Arh. Stat. Cluj-Napoca, fond. Prefectura jud. Cojocna, act. 535/1919. 
20 Ord. circular nr. 5829/1919 din martie 1919 semnat de preşedintele Cons. Dirigent, 

şeful Res. de alimentare şi de Comandantul trupelor din Transilvania. Loc. cit .• · f. cir., 
act. ~35jl 919. 

21 Loc. ci•t., f. cit., act. 950/1919. 
22 Ibidem. 
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Rechiziţionarea cărnii de vită şi de porc la preţuri maximale n-a determinat neapărat 

o reală sporire a cantităţilor destinate armatei şi populaţiei. Măsura respectivă a pncmuit 
însă mari nemulţumiri în rîndurile ţăranilor, mulţi dintre ci greu Încercaţi de rechiziţiile din 

timpul războiului. 

Semnificacive sînt argumentele pe care le aduce la 14 martie 1919 prefectul judeţului 
Cojocna într-un raport adresat Resorru:lui de aJ,imentare, pe temeiruil cirora recomanda să se 
renunţe atît la preţurile maximale fixate la carnea de vită şi porc cit şi la rechiziţionarea 

acestor articole. Un suport în acest sens îl constimia experienţa făcută Într-o plasă din 
jude\, În care se lăsase comerţul liber, cu abandonarea preţurilor maximale, aceste măsuri 

avînd ca rezultat sporirea cantităţii de carne23• Stări de lucruri asemănătoare pentru aceeaşi 

zonă rezultă şi dintr-un raport al şefului Resortului de alimentare din 19 martie 1919 adre
sat preşedintelui Consiliului Dirigent, Întocmit pe baza informaţiilor primite de la comisarul 

de alimentare. 

Datorită numeroaselor nemulţumiri manifestate pe Întreg cuprinsul Transilvaniei, Con
siliul Dirigent s-a văzut silit să decidă sistarea rechiziţionării de vite. Procurarea vitelor 
necesare populaţiei şi armatei urma să se facă prin cumpărări, fie direct, fie prin furni
zori24. 

Nu mult după sistarea rechiziţionării de vite, printr-o ordonanţă din 14 mai 1919 
se decreta încetarea cu ziua de 20 mai 1919 a oricărei rechiziţionări de alimente de pe 
rnprinsul celor 15 judeţe aflate efectiv sub administraţia Consiliului Dirigent25• Această de
cizie fusese luată - se spunea În Ordonanţă - ,.spre a uşura populaţiei neaprovizionate 
rn alimentele cele mai necesare, cîştigarea acestora din mină liberă, de altă parte de a 
înlesni trecerea de la sistemul de azi de alimentare publică -· la viaţa normală de alimen
tare particulară". Încetînd rechiziţiile, prin aceeaşi ordonan\ă se reglementa în detaliu 
comerţul cu cereale. Astfel, se fixau două perioade, una Între 21 mai - 1 iunie, În care 
se admitea cumpărar!a de alimente destinate popula\iei doar de către oficialităţi (repre
zentanţii oraşelor şi antistiile comunale) şi o a doua începind cu 1 iunie În care se per
mitea locuitorilor de pe teritoriul amintit cumpărarea de alimente, ,,în măsura lipsurilor 
care se pot ivi pînă la 1 august data recoltei nouă". Comerţul în mare cu alimente rămînea 
în continuare interzis, fără aprobarea directă a Resonului de alimentare. Toată vama mori
!or se declara sechestrată la preţurile maximale, pentru a putea fi folosită de primăriilt: 

comunale în alimentarea celor neavuţi. Exportul de alimente era În continuare interzis făra 

aprobarea aceluiaşi Resort. Transportul unei cantităţi de alimente mai mare de 80 kg avea 
nevoie de un permis eliberat pentru judeţ de comisarul de •alimentare, iar În afara judeţului 

de Resortul alimentării. Aprovizionarea populaţiei cu zahăr, sare, petrol şi derivatele sale 
se făcea în conformitate cu vechile dispoziţii. Comisariatele de alimentare, menţinute Încă, 

aveau obligaţia specială de a aplica, controla şi supraveghea respectarea acestor dispoziţii. 

Puţin mai tîrziu, printr-o Ordonanţă din 20 mai 1919, se permitea comerţul liber cu măr

furi industriale pc teritoriul trecut sub administraţia Consiliului Dirigcnt20• Pentru o perioadă 

de tranziţie însă, dreptul de distribuire a produselor fabricilor sau uzinelor de fier, a chibri

tclor, hîrtiei, sulfatului de cupru, a lemnelor de construeţii, fasonate şi de mine îl avea 

in exclusivitate Resortul de agricultură şi comerţ. Fabricile de talpă, piele şi postav puteau 

2J Ibidem. 
24 Proces-verbal din 6 mai 1919. 
25 Ordonanţa nr. 565/1919 C. din 14 mai 1919 despre unele dispoziţiuni de tranziţie 

1n ce priv~şte comerţul Jiber ou alimente. Arh. Stat. CLuj-Nar.oca, f. cit., act. 736/1919. 
26 Gazeta Oficială, nr. 29-30, p. 5-6; Foaia Comercianţilor Români (Braşov), nr. 15 

din 1, iunie 1919, p. 3. 
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destina comerţJULui doar cantităţi.le care tireceaiu peste cotele fixaite pentru aiCOperirea necesi
tăţilor populaţiei. 

Din prezentarea conţinutului celor două Ordonanţe sînt sesizabile eforturile de depă
şire a stărilor tranzitorii din domeniul comerţUlui şi ale aprovizionării, impuse de factori 
interni şi externi, şi de apropiere de condiţiile normale de activitate. Era însă o revenire 
lentă cu păstrarea temporară a unor interdiqii necesare. 

Aşa după oum măsuriJe de interzicere a oomervului liber de mărfua-i1 n-au determina1 
o simţitoare scădere a preţurilor, nici decretarea comerţului liber cu unele articole n-a avut 
pretutindeni efectul dorit, precum rezultă şi dintr-un raport al prefectului judeţului Bihor 
din 11 iunie 1919 înaintat Consiliului Dirigent27 • Era nevoie de mai multe şi ma~ a1mple 
aqiuni - sugerate şi de raport -, de o intensificare a eforturilor tuturor autorităţilor 

pentru a se pUitea impune respectarea di.spoziţiiJlor cu privire •I.a preţun:le mwfurillor ca ş1 

de pedepsirea exemplară a celor vinovaţi. 

Noi şi importante măsuri cu privire la recolta nouă, la comerţul cu cereale şi la 
aprovizionarea populaţiei s-au luat la 15 iulie 191928• In conformitate cu dispoziţiile cu
prinse de Ordonanţa adoptată În acea zi, cerealele obţinute de pe un teritoriu mai marc 
de 100 .Lug. cad. se imobi,lizau şi se rechiziţionau la prevurirle stabilli~e, iar cele obţiruwLe de 
pe un teritoriu mai mic de 100 iug. cad. se lăsau lrbere În comerţ. ,,Acuma - scria „Patria" 
din 23 iulie 1919 - ţăranul e liber din nou pe produsul muncii sale. Nădăjduim că această 

întîie rindunid a păcii va aduce însă primăvara nu numai În sufletele sătenilor noştri ci 
şi in ale orăşenilor, a slujbaşilor mai ales. Adică ne place să credem că liberul comerţ cu 
cereale va contribui la ieftinirea vieţii". Se stabi'1eau, de asemenea, minimul de alimente 
necesar unei familii. Pentru aplicarea acestor dispoziţii se formau în judeţe şi În oraşe cu 
drept de municipiu Comisii de aprovizionare, compuse din 3 membri, avîndu-1 ca preşedinte 

pe subprefect sau pe primarul oraşului cu drept de municipiu. Comisia se găsea sub con
trolul nemijlocit al prefectului şi al Resortului de alimentare. O dată cu constituirea Comi
siilor de aprovizionare - aşa după cum am mai arătat - Comisariatele de alimentare se 
desfiinţau cu data de 1 august 1919. Comisiile se îngrijeau şi de aprovizionarea populaţiei 
cu artirole de primă necesitaite ca: zahăr, petrol şi derivate, diirijînd şi cumpărfoJc din 
cerealele rechiziţionate, de ·către populaţie. în privinţa comerţului în mare cu cereale, .1 

exportului şi a tramportului de alimente se menţineau dispoziţiile anterioare. 

Consiliul Dirigent a făcut numirile În Comisiile de aprovizionare judeţene În şedintcle 

din 7 şi 11 august 1919, pe baza propunerilor primite din partea subprefeqilor. 

In toamna lui 1919, la 18 noiembrie, s-au luat noi dispoziţii cu privire la n:colta 
obţinută, hotărîndu-se contingentarea recoltei pe judeţe. Transportul cerealelor dintr-un judeţ 
În altul era permis doar cu aprobarea Comisiilor de aprovizionare, care erau sfătuite să se 
străduiască ~ă cumpere cereale „cu bună învoială" din judeţul propriu29• 

La 8 ianuarie 1920 s-a adoptat Ordonanţa pentru imobilizarea produselor agricole, 
semnată de I. Maniu, cu completarea că Direeţiunea Aprovizionării nu putea trece la re
chiziţii fără avizul prealabil al Consiliului Dirigent. ,,Pentru asigurarea însămînţării şi apro
vizionării publice" - se arată În Ordonanţă - se ordona pentru întreg teritoriul administrat 
de Coru;iliul Dirigent imobilizarea la toţi producătorii, deţinătorii şi negustorii de produse 
agricole şi derivatele acestora (griu, orz, secară, ovăz, orzoaică, porumb, cartofi, fasole, 

27 Arh. Stat. Bucureşti, fond. Consiliul Dirigent, II, d. 7/1919, f. 172. 
. 28 Ordonanţă 811/C. din 15 iulie 1919 a Res. alimentării. Arh. Stat. Bucureşti, fond. 

cit. I d. 6/1919, f. 19-22; Gazeta Oficială, nr. 45-46, p. 3-4; vezi ancheta ţinuti Li. 
Arad, de pregă1:ire a ordonanţei. Românul, nr. 39 din 17 iunie 1919. 

29 Proces-verbal din 18 noiembrie 1919. 
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mazăre, linte)30• Cei ce deţineau asemenea produse, erau obligati ca În termen di: 10 zile 
de la publicarea Ordonanţei să-şi anunţe cantităţile de care dispuneau. Asupra produselor 
imobilizate avea drept de dispoziţie doar Dircqiunea Aprovizionării de la Cluj, fie direct, 
fie prin organele judeţene. Pentru a se satisface nevoile populaţiei, ale armatei ca şi cele 
de însămînţare, Direcţiunea le ridica În baza contingentării pe judeţe, oraşe, plas: şi comune, 
iar în caz extrem prin rechiziţionare, la preturile indicate de Ordonantă. Se stabileau În 
continuare, cantităţile care se lăsau pentru hrana familiilor, preturile cerealelor. Grîul de 
primăvară, orzul şi ovăzul se puteau folosi exclusiv pentru însămînţare, nu şi pentru consu
maţie. Exportul de produse agrico!e şi derivate rămînea În continuare interzis, iar În a'flu
mite situaţii, Resortul af aceri,lor industri,alc, <le care ţinea Di,cqia Apr°'·izion.ării. pu"ea 
rcstringc sau chiar opri comerţu] intern cu aceste produse. Transportul cerealelor necesita 
aprobarea Comisiilor de aprovizionare. 

În aplicarea dispoziţiilor acestei Ordonanţc s-au Întimpinat în uncie locuri serio:isc 
dificultăţi, cxpliobile dacă avcm În vedere amamblul realităţilor concrete ale epocii. În 
nrm:i rapoane'.or prefecturilor şi ale Comisiilor de aprovizionar~ din judeţele Timiş-Toron

tal, Arad, Cenad şi Ilichii, de exemplu, că „ridicarea cerealelor nu se poate face decît cu 
asi\ten,.a milirarău, la 4 februarie 1920 Resortul de interne solicita Comandantului Corpu
l ni VII Armată Sibiu, să-i pună la dispoziţie echipe militare ,.pentru a da tot concursul 
org.melor administratiY~ şi ale Direqiunii Aprovizionării" În procurarea cerealelor, Întrucît 
ele erau absolut nece,are aprovi.1ionării pcrrnnaln!ui C.F.R., a muncitorilor şi „populaţiei cu 
de~,îvîrşirc lipsită de alimente din nordul Transi!vaniei" 31 . 

Constatîndu-sc la nivelul Întregii Transilvanii că prin contingenurc nu se obţineau 

rezultate mulţumitoare, la 5 februarie 1920 s-a decis, aşa cum se anticipase de fapt, rechizi
\ionarca cerealelor. Direcţia Aprovizionării a fost însărcinată „să o ducă la îndeplinire unde 
v.:i .1fla d~ trebuinţă şi unde va fi posibilă" 32 . 

Procurarea de alim~nte pentru acoperirea trebuinţelor generale a fo,t o extrem <le 
diiicilă problemă cu care a fost confruntat Consiliul Dirigent. Deşi rechiziţiile nu erau 
privi1r cu ochi buni În lumea satelor, constatăm că În perioad1 de funqion.ue a Consiliului 
Dirigent s-au ordonat, atunci cînd s-a ajuns la sitnaţii limită, două recl1iziţionări de alimente. 

Stabilirea şi anunţarea preţurilor maximale la diferitele produse, menit.: a fori pc cum
p:îr:îtori de preţurile exagerate de pc piaţ:i, an necesitat continue efonuri pentru a impune 
respectarea lor. în aceste dircqii preocupările oficialităţii s-au îmbinat cu iniţiativele parti
culare, acestea din urm:i fiind încurajate şi susţinute de organele d! stat. Încă prin trei 
Ordonanţe ale vechiului regim din iulie . 1918, se constituiseră în municipii şi în comunele 
mai mari Comisii pentru examinarea preţurilor. Deşi ordonanţele respective an fost men
ţinute În vigoare prin Decretul nr. I al Con,iliulni Dirigent, s-a constatat Încetarea activi
tăţii Comisiilor. În conseci'flţă, din însărcinare-a Consiliului Dirr-igent subprefecţii şi primarii 
oraş.ciur trebuiau s:i ia „numaidecît măsurile cc vor crede necesare pentru constituirea dim 
nou a acelor comisii", începînd cu 1 august 191933• Deşi constituirea Comisiilor peniru 
examinarea preţurilor era imperios reclamată de situaţiile de pe piaţă, multe din ele şi-au 

În<;eput activitatea mult mai tîrziu decît se stabilise, lucru. de care se plîngea l.1 11 octombrie 

1919 Resortului de interne, subprefectul judeţului Braşov. Comisia din acest jude\ - arăta 

30 Gazeta Oficială, nr. 79 din ian. 1920, p. 1-3. 
31 Arh. Stat. Ilucureşti, fond. C.D. II, d. 3/1920, f. 136. 
32 Proces--verbail din 5 febr. 1920. 
33 Ordonanţa nr. 3259 din 18 iulie 1919 a Rcs. de Interne pentru funqionarea Comi

siunilor municipa,le şi locale pentru ex:aminarea preţurilor. Gaz.eta Oficială, nr. 4ţ-44: din 
10, 17, 21. 26 iulie 1919. D. 8: Dacia, nr. 211 din 30 iu,Jie 1919. 
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el - s-a constituit la timpul fixat. Nu acelaşi lucru s-a întîmplat În judeţele din JUr: 

Făgăraş, Trei-Scaune, Tîrnava Mică, Tîrnava Mare şi Odorhei, ceea ce, după opinia lui, 
făcea ,, ... şi munca noastră zadarnică" 34• 

In lupta împotriva scumpetei şi a speculei s-a angajat cu multă vigoare şi presa. Se 
lăuta dezvăiluirea cauzelor care generaseră cele două fenomene, se demascau abuzuri •şî ~e 
cerea, mai ales, o mai hotărîtă intervenţie din partea autorităţilor în combaterea _ lor3:;_ 

Aiunci cînd intervenţia autorităţilor nu era Întru totul eficientă, În multe locuri, tot 
prin intermediul presei, s-a făcut apel la publicu'! larg să se organizeze pentru a-şi apăra 

imeresele. ,,Măsurile luate de stat pentru a împiedica jaful şi CÎştigurile nepermise au fost ... 
timide. De aceea - continua „Românul" din 17 iulie 1919 - toate categoriile de cetă

ţenii. prin asociaţii, societăţi şi comitete să caute să apere drepuurid~ şi averea rutlllror". 
Luîndu-se ca model şi în acest caz, ca În multe altele, realităţile din vechiul Regat36, În 
luna septembrie 1919 s-au înfiinţat şi În oraşele din Transilvaatia Ligi a/,e consumatorilor, 
ca.re grupa,u În general funcţionairi. ,,Sîmem exploataţ,i în modul cel mai neomenos de 
către specula, care din zi În zi devine tot mai neruşinată" - se spunea Î!Il Apelul lansat 
În „Gazeta Transilvaniei" <lin 2 septembrie 1919 - În vederea constituirii Ligii consu
matorilor la llraşov. ln închei~rea Apelului se manifesta speranţa că „Dacă vom fi soli
dari şi energici acţiunea noastră nu va Întîrzia să-şi arate roadele". Apelu1ui amimit i-a 
răspuns „un public numeros", astfel că la 3 septembrie 1919 s-au pus ·bazele Ligii consu
matorilor la Braşov37• 

în condiţiile În care „scumpetea a devenit deja un monstru Îngrozitor, ce amenin\ă 
să ne Înghirtă", toţi membrii Ligii din Lugoj înfiin~ată b 15 septembrie 1919 erau ~nv.iltaţi 
să participe la şedinţele În care se propuneau preţurile maximale la articolele de primă 

necesitate39• Erau chemaţi să intre În rîndurilc Ligii toţi locuitorii oraşului Lugoj, i~di
ferent de naţionalitate, pentru ca astfel acţiunile ei să cîştige în eficacitate. 

La Sibiu din iniţiativa prefectului judeţului s-a constituit de asemenea o Ligă a consu
matorilor, Întrucît „autorităţile nu pot să facă totul pentru ocrotirea celor jefuiti"an_ 

Ligile consumatorilor au fost asociaţii obşteşti cu caracter neoficial, izvorîte din nece
sităţile vieţii. Ele propuneau preţurile maximale, controlau respectarea lor, se interesau de: 
modul de acordare a permiselor, căutînd să Împiedice obţinerea lor prin mită sau influenţă, 
vegheau ca să fad comerţ doar cei care Întruneau condiţiile legale stabilite de Consiliul 
Dirigent. 

Pentru a se combate cu şanse sporite scumpetea. şi specula, se impunea în mod im
perios ii sporirea cantităţii de produse, şi prin schimburile comerciale cu celelalte regiuni 
ale ţării sau cu pieţele externe. Condiţiile concrete de după Unire, rezultate ale unei dez
voltări politice, administrative şi economice separate, au făcut ca şi schimburile comerciale 
între Transilvania şi restul ţării să fie supuse c~ntrolului. autorităţilor. Era şi „aceasta o 
situaţie tranzitorie, tot aşa cum era şi interzicerea comerţului liber pe teritoriul Transilvaniei. 
Barierele politice odată înlăturate, se va realiza însă în ritm alert şi o dispariţie a particu
larităţilor regionale. 

34 Arh. Stat. Bucureşti, fond. C.D., III, d. 16/1919, f. 16. 
35 Drapelul, nr. 61, 65, 89, 103/1919; Patria, nrr. 6, 23, 210, 214, 239/1919; Curierul 

Hunedoarei, nr. 27/1919; Cuvîntul Poporului, nr. 7/1919. 
~G Renaşterea ro_mână, nr. 168 din 16 august 1919, anunţînd formarea Ligii Consu

ma1;0,,nlor la Bucureşti, aprecia că, ,,O asemenea ligă şi-ar avea locul desigur şi peste Car
paţi. 

31 GazTrans, nr. 182 din 4 sept. 1919. 
38 Drapelul, nr. 97 din 25 sept. 1919. 
39 Renaşurea Română, nr. 201 din 27 sept. 1919. 
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Din Transilvania se livrau pe pieţele din vechiul Regat lemne, carne, cărbuni, car
wfi, ceapă, mere etc., în timp ce de acolo se procurau cerea:l.e, petrol şi derivate, produse 
textile etc. Din primele zile ale lunii februarie 1919, în urma Înţelegerii realizate cu Direc• 
\iunea Aprovizionării din Bucureşti, permisele pentru diversde mărfuri s-au eliberat numai 
la cererea Direqiunii, iar expedierea s-a făcut prin firme şi particulari, cu respectarea preţu

rilor maximale40 • .. 
Din îmiţiativa Resof'IJUl!uâ de agriculhură şi Comerţ s-a înfiinţait fa Bucureşti run Birou 

de legătură, condus de Iulie Enescu, cu menirea de a interveni pe lîngă autorităţi În inte
resul negustorifor din Transilvania şi de a-1 pune pc aceştia din urmă În legătură cu comer
cianţii din vechiul Regatu. 

Tot în scopul uşurării cumpărării de mărfuri exclusiv din vechiul Regat, în şedinţa 

Consiliului Dirig~t din 22 octombrie 1919 s-a decis să se formeze o Comisie din delegaţi 

ai R~orturilor de finanţe, agricultură, comerţ şi industrie, care să delibereze asupra tuturor 
cererilor de acreditive în lei pentru vechiul Regat. Resortul finanţelor urma să pună, după 

putinţă, la dispoziţia celor recomandaţi de Comisie sumele necesare în lei, În schimbul su
melor depuse În coroane la casieria Resortului de Agricultură42 • 

1n repetate rînduri Consiliul Dirigent s-a preocupat de aprovizionarea Transilvaniei 
cu făină de grîu -adusă de dincolo de Carpaţi. ln unele cazuri, s-au Întîmpinat dificultăţi cu 
transportul griului sau al făinii spre Transilvania, fapt pentru care N. Costea, delegatul 
Transilvaniei În Direqia Aprovizionării din Bucure.5ti, a făcut demersurile ce se impuneau 
pc lingă Direqiunea Generală C.f-.R., pentru acordarea vagoanelor necesar~. 

Pentru facilitarea aprovizionării cu cereale din vechiul Regat, s-a hotărît ca judeţele 

din estul Transilvaniei să şi le procure direct prin Direcţia Generală de Aprovizionare din 
BuCUTcşti. Consiliul Di,ri·gent a ireuşit ca pr.in intermediU!l Miinistcruln.Li de Industrie şi Comerţ 

să aducă În Transilvania importante cantităţi de produse textile. 

Mai ales la începutul activităţii sale Consiliul Dirigent a căutat să aducă ali:nente din 
Serbia, dînd În schimbul lor cărbuni. Mai apoi, s-au acordat mai multe permise pentru 
exportul de sare în Iugoslavia, cu obligaţia de a aduce În compensaţie alimente43• Prin con
venţiile încheiate, în compensaţie, cu firme din Viena, în Transilvania au sosit, iniţial prin 
Iugoslavia, apoi prin Budapesta articole şi mărfuri de primă necesitate de peste cîteva zeci 
de milioane coroane c:.a: zeci de vagoane de dinami:tă şi explozivi, absolut necesaire exploa
tărilor miniere, oţeluri speciale, maşini, materiale pentru căile ferate. În schimbul lor s-au 
dat vite îngrăşate, cartofi, ceapă, fasole, lemne de foc şi de construcţii, ,,tot articole care 
sînt În abundenţă în teritoriul administrat de Consiliul Dirigent şi al căror export se poate 
face fără ca interesele populaţiei Întregii Românii să sufere ceva• 44 • Pentru a prospecta 
piaţa şi a mijloci aceste schimburi la Viena, a funcţionat o Reprezentanţă comercială a 
Resortului de Agricultură şi Comerţ. 

În perioada de după unire, se resimţea necesitatea unei instituţii româneşti care să 

realizeze un intens comerţ en-gros. 1n consecinţă, din iniţiativa Resortu.lui de Agricultură 

şi Comerţ s-au pus bazele Băncii Centrale pentru Industrie şi Comerţ, cu sediul iniţial la 

40 Renaşterea Română, din 5/18 martie 1919. 
41 Ibidem, nr. 130 din 1 iulie 1919. 
42 Proces-verbal din 22 oct. 1919; Arh. Stat. Cluj-Napoca, fond. Resortul Agriculturii. 

pachet 4/1919, f. 1233. 
43 Arh. Stat. Gluj-Napoca, fond. Tribunalul Cluj, d. 5/1920. 
44 Memoriu Înaintat de Victor Bontescu la 6 noiembrie 1919 Preşedinţiei Consiliului 

Dirigent, care la 9 nov. l-a trimis primului ministru Arthur Văitoianu. Arh. Stat. Bucureşti, 
fond. Minister lnd. fi Comerţ, d. 5151/1920, f. 9-10. 
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Sibiu, apoi la Cluj 45• Infiinţată sub egida Consiliului Dirigent, Banca s-a bucurat de Wl 

larg sprijin din partea acestuia precum şi din a autorităţilor subordonate. Beneficiind de 
permise de import şi export acordate de Consiliul Dirigent, Banca a participat la comerţul 
de mărfuri intern şi extern pe cont propriu. Aceasta a fost de fapt nota dominantă În 
activitatea de început a Băncii, concretizată în cumpărarea şi vînzarea mărfurilor de pc 
teritoriul Transilvaniei, organizarea unor campanii pentru aducerea de mărfuri din vechea 
Românie şi din străinătate, din Italia de exemplu. 

Pentru mărfurile textile aduse din Italia la solicitarea Consiliului Dirigent Banca a 
contractat un împrumut de 4 milioane lire la Banca Feltrinelli din Milano, avînd drept 
acoperire 6 bonuri de tezaur de cite un milion fiecare, puse la dispoziţia Consiliului Diri
gent de către guvern46• Prin poziţia privilegiată pe care o avea, ceea ce a atras nemulţumiri 

fireşti din partea altor cercuri comerciale, Banca a reuşit „să importe În ţară - cantităţi 

enorme de tot felul de mărfuri, care lipseau aici" 47• 

Dispoziţiile privind reglementarea circulaţiei interne a mărfurilor, importul ş1 ex
portul, comerţul intermediar, sau respectarea preţurilor maximale au fost deseori încălcate 

de persoane avide de cîştiguri facile, ceea ce a determinat intervenţia autorităţilor Împo
triva acestor specubnţi. In unde cazuri, vinovate de abuzuri sau de luare de mită s-au 
făcut şi persoane oficiale, împotriva cărora s-au luat măsuri similare. ,,Scumpirea fiiră 

de ma,rgi111i pe zi ce merge a airuiicoldor de trai - potrivită de a menaja nemulţ\.llini!reu 

generală a publicului consumator, - se spunea Într-un Ordin circular al Resortului de 
Justiţie - nu se poate atribui lipsei acelor articoli, ci în cea mai mare parte împreju
rării, cunoscută îndeobşte, că toţi chemaţii şi nechemaţii umblă după afaceri speculative 
şi în pofta lor nesăbuită de cîştig se folosesc fără sfială şi de cele mai murdare mijloace 
ca să-şi poată ajunge scopul ... Toţi aceştia ... trebuie aduşi la rezon fără nici o cruţare, 

sricine ar fi ei, p1na nu-i tÎrziu". De aceea trebuie ,, .. . să-i urmărim pe aceşti criminali 
uitaţi de sine şi făcîndu-i imposibili să-şi continue manoperele lor de exploatatori speculanţi, 

să restabilim ordinea de drept şi Încrederea publicului în organele statului" 48• Presa şi 
documentele de arhivă oferă numeroase exemple de comercianţi pedepsiţi pentru nerespec
tarea dispozif ilor În vigoare, ca şi de persoane oficiale tratate la fel 4°. 

După ce am prezentat principalele linii directoare ale activităţii Consiliului Dirigent în 
domeniile comerţului şi aprovizionării populaţiei, aflate În realitate într-o şi mai strînsă 

conexi1une docîit le-am relevat noi şi Într-o intercondiţionare reciprocă cu a:spectele 3_f;ra-re, 
industriale şi finarteiare, vom prezenta cîteva stări de fapt privind situaţia alimentaţiei, de
mersurile au,torităţilor judeţene sau locale pentru îmbunătăţirea situaţiilor şi crearea de către 

Consiliul Dirigent pentru regiunile cele mai atinse de flagelul lipsurilor a unor organisme 
locale, a căror atribuţie principală era grija pentru aprovizionarea locuitorilor. Toate acestea 
vor evidenµa ooa:ită mai mult a.ouita:itea problemei aprovizionării popuJia~i în întreaga 
perioadă de activiit.aite a Gonsil],iUILui Dirigerut, lipsllll'iJe nenumăra,te care s-au abătuit asupra 
maselor muncitoare de la oraşe şi sate. 

45 Gheorghe Iancu, Banca Centrală pentru Industrie şi Comerţ din Cluj (1919-1920), 
în Sub semnul lui Clio: Omagiu acad. prof. Ştefan Pascu, Cluj, 1974, p. 258-264. 

46 Arh. Stat. Clui-Napoca, fond. Banca Centrală pentru lndustrif şi Comerţ Cluj, d. 
7/1919-1920, p. 15, 21, 71. 

41 Dacia T raiană, nr. 19 din 14 mai 1920. 
48 Ordin circular nr. 11631/1919 Pres. Just. din 7 oct. 1919, semnat de Emil Haţie

ganu, adresat procurorilor generali şi tuturor primprocurorilor de• tribunale. Arh. Stat. Cluj
Napoca, fond. Tribunalul Cluj, d. 9/1920, f. 5-6. 

49 Loc. cit., fond. cit. d. 9/1920; f. 5-6; d. 5/1920, f. 33, 48; 69, 134, 165; Arh. Stait. 
Bucureşti, fond. C.D. II, d. 3/1920, f. 146-147; d. 249/1919, f. 6; Renaşterea 'Romană, 
nr. 128 din 28 iunie 1919. 
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Urmărind rapoartele mai multor consilii naţionale comunale din comitatul Mureş
Turda d~ la sfîrşitul lunii decembrie 1918 şi din ianuarie 1919, se constată că starea ali
mentară era destul de precară, .rezervele erau ca şi inexistente, solicitîndu-se din multe părţi 
ajutoare pentru cei lipsiţij(J. 

Con·siliul Naţional Român din Oradea-Bihor a reluat în discuţie la 24 ianuarie 1919 
~ituaţia alimentară din comitat, lucru pe care îl făcuse şi la 15 ianuarie, făcîndu-se cunoscut 
că Întrucît alimentaţia populaţiei din comitat era asigurată doar pînă la 15 februacr-ie, 
..... pentru evitarea eventualei catastrofe se vor face sechestrări şi unde se va afla alimente 
În belşug, acestea vor fi răscumpărate şi susţinute pentru cei lipsiţi 0 51 . În septembrie 1919 
prefectul judeţului Bihor a înaintat Resortului de Interne două cererii, pe care acesta le-:i 
transmis la 10 septembrie 1919 Resortului de alimentare cu recomandarea ca să se înde
plinească de urgenţă solicitările de petrol, chibrituri, zahăr, luminări, oţet, lemn, cărbuni, 

tmun şi spirt ale populaţiei din judeţ, ,,fiind interesul bine priceput al nostru ca populaţia 

~ă fie aprovizionată cu materialele de primă necesitate şi astfel să fie îndestulată şi liniş

tită"~2. 

La 20 decembrie 1919, printr-un raport confidenţial Înaintat preşedintelui Consiliului 
Dirigent, prefectul judeţului Bihor revenea pc larg la situaţia alimenta_ră a judeţului53 • 

,.După cum v-am raportat şi mai nainte situaţia alimenta.fă a judeţului Bihor este trista 
~i deplorabilă, lipsind aproape cu desăvîrşire toate articolele de primă necesitate. Poporul 
este indignat şi iritat în urma stărilor actuale şi dacă Într-astfel de împrejurări nu se va 
ajuta· grabnic, putem fi expuşi la celea mai triste urmări". Între cauzele care au generat 
situaţia aceasta grea, prefectul indica „piedicile care se pun necontenit comerţului liber. 
Consiliul Dirigent a primit principiul comerţului liber, lipsesc însă mijloacele care să pro
păşească şi să dezvolte acest comerţ". Alte cauze erau sistemul de permise, 1starea precară a 
mijloacelor de comunicaţie. 

La 31 decembrie 1919, după Întocmirea raportului ammut, prefectul judeţului Bihor, 
Nicolae Zigrc, .a expus Întt-o şedinţă a Coruiiliiului Dirigent sitwaţia alimen ta!fă din ju<leţ 

şi din oraşul Oradea Într-o manieră similară raportului confidenţial, apreciind că era absolut 

necesar „să se ia măsuri grabnice pentru a afla o soluţie practică" 54 • Demersurile întreprinse 
pc lingă Consiliul Dirigent nesoldîndu-se cu rezultate mulţumitoare, subprefectul judeţului 

Bihor îl Înştiinţa printr-o telegramă pe Însuşi primul ministru A. Vaida despre lipsa de ali
mente din judeţ55 • De asemenea, această situaţie a fost adusă şi În faţa parlamentului, la 
16 ianuarie 1920 citindu~se în Cameră cererea oraşului Oradea şi a judeţului Bihor de a 

se lua „măsuri urgente pentru aprovizionarea popula~ei cu articole de primă necesitate"56• 

Greutăţile ivite În transportul alimentelor - fenomen general al epocii - au creat 
m toamna lui 1919 serioase probleme şi în judeţul Solnoc-Dobîca. Ca urmare a intervenţiei 

subprefecturii pe lingă Resortul de interne, acesta a cerut în noiembrie 1919 Direcţiunii 

Centrale a C.F.R. din Cluj să pună la dispoziţia subprefecturii vagoanele solicitate, pentru 
a se putea transporta seminţe şi alimente de care populaţia avea extrem de mare nevoie57• 

50 Biblioteca Academiei R. S. România, Filiala Cluj-Napoca, Arhiva istorică, fond. 
Blaj 1918. 

51 Arh. Stat. Bucure~ti, fond. Consiliul Naţional Român Oradea-Bihor, d. 22/1919, f. 1. 
52 Loc. oit., fond. C.D. III, d. 19/1919, f. 7-8. 
53 Loc. cit., fond. cit. II, d. 19/1919, f. 10-11. 
54 Proces-verbal din 31 dec. 1919. 
55 Arh. Stat. Bucureşti, fond. Preşedinţia Consiliului de Miniştri, d. 30/1920, f. 31. 
58 D.A.D. 1919-1920, p. 253. 
57 Arh. Stat. Bucureşti, fond. C.D. III, d. 65/1919, f. 70. 
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La 3 iulie 1919, printr-o adresă confidenţială, Resortul de interne .Înainta celui de 
alimentare părţile din rapoartele prefecţilor judeţelor Bistriţa-Năsăud, Hunedoara şi Tir
nava Mare, care se refereau la situaţia alimentară, cu indicaţia de ,, ... a dispune să se 
satisfacă de urgenţă lipsurile arătate"58• 

In Raportul întocmit la 10 martie 1920 de noul prefect al judeţului Bistriţa-Năsăud 

se cereau insistent alimente pentru populaţia judeţului ,, ... care se află În stare neliniştită, 
aproape de turburăria, deoarece - socotea el - ,,E datoria . . . Consiliului Dirigent de a 
sări Întru ajutorul publicului şi a lucra din toate puterile la calmarea spiritelor, pentru 
că nepunîndu-lc la dispoziţiune cucuruzul şi grîul trebuincios - foamea răul sfătuitor - îi 
va împinge la atari lucruri de care ... nici de gîndit nu-i bine"59• 

Difirultăţi în aprovi:zn.oruairea populaţiei s-au semnalat şi În judeţul Sa.nu Mare. Li,psa 
fondurilor necesare procurării anicolelor de primă necesitate pentru locuitorii din ora.şui 

Satu Mare a determinat Consiliul orăşenesc să voteze la 30 decembnie 1919 propunerea Co
misiei de aprovizionare de a se conuracta un Împrumut de 4 mii. cor., cerîndu-sc apoi şi 

uprobarea Consi.Jiu,lui Dirigent60, aprobare ce se va obţine. 

In ianuarie 1920 atît ,prefectul (10 ianuarie), cit şi subprefectul judeţului Satu Mare 
(16 ianuarie)61 au înaintat Consiliului Dirigent cuprinzătoare rapoarte privind situaţi,a În 
ansamblu a judeţului În anul 1919. ,,Greutăţile cele mai mari le întîmpinăm ân chestia 
alimentării" - se spunea în raportul prefectului. Din cauza inundaţiilor şi a grindinei, 
recolta de primăvară fusese aproape în intregime nimicită, astfel că seminţele trebuiau aduse 
din alte părţi. ,,Starea e foarte serioasă, ajutorul trebuie să vie necondiţionat iute" - con
tinua raportul. In vederea impulsionării acţiunii de aprovizionare a populaţiei, se sugera 
Consiliului Dirigent înfiinţarea unui Oficiu special cu sediul în Satu Mare, pus sub condu
cerea unui comisar guvernial cu largi atribuţii, care să coordoneze aprovizionarea judeţelor 

Satu Mare, Maramureş şi eventual Sălaj. In încheiere, referitor la aprovizionare se consi
dera că „dacă vom satisface alimentarea populaţiei barem într-un mod modest, nu vor 
fi expuşi nici la mişcare, eventual periculoasă pentru ordinea publică. Altfel nu putem lua 
siguranţă că primăv,ara nu vor porni a tari mişcări". Din informaţiile de care dispunem nu 
rezultă că un astfel de· Oficiu soliciitat s-ar fi ,înfiinţat. 

Riaportul subprefectului se referă aproape în exclusivitate la „stările, aprovizionarea şi 

lipsurile judeţului S:itmar" În anul 1919. Produqia agricolă a anului 1919 fiind foarte slab:i, 
mai mult de jumătate din populaţia judeţului era lipsită de alimente. Cu toate repera,rele 
sesizări ale subprefectului făcute Consiliului Dirigent, Direqiiei Aprovizionării, guvernului de 
la Bucureşti, cantitatea de cereale primită de judeţ În cursul anului 1919 a fost cu totul 
insuficientă. După cc se arată cît şi cui au fost repartizate cantităţile primite, se conchidea: 
,,Din toate acestea este evident, că aprovizionarea judeţului este în stare absolut mizera
bilă, îm.re locu~torii mai săraici a izbUJcruÎt deja tifosul . . . popuLaţi.a flănundă înclină către 

ideile bolşevişte'". Se cereau insistent seminţe pentru asigurarea scmănaturilor de primăvară, 

deoarece recolta de primăvară a fost În judeţ în mare parte compromisă. Cele două ra
poairte, la care s-au adăugat cu siguranţă şi altele, învederează cît de dificilă a fost pentru 
autorităţi, din cauze obiective şi subiective, chestiunea aprovizionării populaţiei, implicit 
lipsurile pe care le-au îndurat şi starea de nemulţumire şi agitaţie în care se găseau locui
torii judeţului. 

58 Loc. cit., fond. cit., II, d. 2/1919, f. 97. 
59 Loc. cit., fond. cit: II, d. 3/1920, f. 172. 
60 Loc. cit., fond. cit. III d. 94/1920, f. 19-20. 
111 Arh. Stat. Bucureşti, fond. C.D., II d. 3/1920, f. 284-288, 289-305. 
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La fel ca ş1 m cazul judeţului Satu Mare, l~psa de fonduri pentru procurarea arti
colelor de primă necesitate se resimţea şi în judeţul Maramureş. De aceea, la 18 iunie 1919 
subprefectul soli~ita aprobarea prefectului pentru un Împrumut de 10 milioane coroane de 
la banca „Albina", garantat cu toată averea mobilă şi imobilă a judeţului, precum şi a 
impozitului de dare judeţean, ,,pentru cumpărarea alimentelor şi a uneltelor de casă )i 
economie de lipsă locuitorilor judeţului"62 • Prefectul aprobînd această cerere la 22 iunie, 
la 24 iunie o trimite Resortului de Interne. La 3 august 1919 Consiliul Dirigent a deci~ 
să garanteze suma de 5 milioane coroane, din împrumutul pe care judeţul Maramureş l-a 
cerut de la Banca „Albina" din Sibiu, în scopul amintit. Situaţia alimentară a judeţului 

Maramureş a rămas precară şi În toamna şi iarna lui 1919, mai ales din cauza recoltei63 

slabe. ,,Prin urmarea timpurilor anormale recolta în judeţul Maramureş a fost aşa de slabă 

mcît 800/o din populaţie uebuia sprijinită de către autorităţi" - se spune În adresa Co
misiei de aprovizionare a judeţului din 19 decembrie 1919 trimisă preşedintelui Consiliului 
Dirigent. Greutăţile se agravau, În condiţiile în care Comisia întîmpina mari dificultăţi cu 
tramportul alimentelor cauzate de lipsa vagoanelor necesare. Comisia cere sprijinul Con
siliului Dirigent în acest sens, ,,căci numai aşa vom putea linişti populaţia iritată" 64 . 

Conştient de starea grea alimentară a judeţului Maramureş, .încă în mai 1919 Con
siliul Dirigent a admis comerţul liber În judeţ, Şi tot În luna mai, în scopul aprovizionării 

cu cereale a judeţelor din nordul Transilvaniei, În special ,al celui mararm.1ueşean, s-a con
venit între guvern şi Consiliul Dirigent ca cerealele cumpărate la preţurile maximale În. zona 
mili1tară, ca.re treceau peste nevoile armate isă fie di.stri:buite populaţiei din regi'llilea amintirtă. 

In acest scop, Consiliul Dirigent a înfiinţat la Arad un Centru de aprovizionare, unde să 

se transporte cerealele din zona militară, să se macine şi apoi să se repartizeze. S-au luat 
de asemenea mă'Suri ca şi din Banat, unde se apreciase că era un surplus de cereale să se 
cumpere şi să se transporte grînele tot la Centrul de la Arad. Intenţii lăudabile, care însă 

nu s-au Împlinit de.cit parţial. Cantităţile care au ajuns la Arad din cele două regiuni au 
fost cu mult mai mici decît cele scontate. Rechiziţiile şi aducerea cerealelor din vechea 
Românie au rămas singurele soluţii, pentru ameliorarea situaţiei alimentare a acestor regiuni. 

Un ,mut mult încer,cat de-a lungul istoriei, cu locui,tori dîrzi şi harnici, dar peste 
care s-au abătut nenumărate nenorociri, a fost regiunea Munţilor Apuseni. Unirea Transil
vaniei cu România a trezit în inimile acestor „faimoşi români din Munţii Apuseni" spe
ranţe de îndreptare a situaţiei lor. Consiliul Dirigent, cunoscînd stările grele din munţi, a 
dovedit solicitudine faţă de moţi, creînd în toamna lui 1919 chiar W1 Comisariat al Mun
ţilor Apuseni. 

La 10 decembrie 1918 Consiliul Dirigent a hotărit să .înfiinţeze un Comisariat al 
Munţilor Apuseni, avînd drept atribuţii „de a se Îngriji de alimentarea precum şi organi
zarea economică şi industrială al acelui ţinut"6:;. Peste două zile, la 12 decembrie, preşedintele 

Consiliului Dirigent îl înştiinţa pe Laurenţiu Pop, că avînd în vedere „starea economică de 
tot grea În care se găsesc locuitorii Munţilor Apuseni", însemnătatea acestui ţinut „şi ser
vicii1e ncpreţui,te, pe care le-au adus În decursul vremurilor neamului românesc, românii din 
Munţii Apuseni", Consiliul Dirigent a decis .înfiinţarea unui Oficiu public pentru Munţii 

Apuseni, cu următoarele atribuţii: Găsirea modalităţilor de ajutorare cu alimente a regiunii 
lipsite de posibilităţile proprii de aprovizionare; pregătirea unei reforme a industriei de 
mine, lemn şi piatră; îngrijirea creşterii În mod sistematic a vitelor; rezolvarea problemei 

62 Loc. cit., fond. cit., III d. 36/1919, f. 44, 50, 51, 52. 
83 Memoriul prefectului către Consiliul Dirigent, GazTrans, nr. 217, din 17 oct. 1919 
84 Arh. Stat. Bucureşti, fond. C.D., d. 4/1919, f. 353. 
85 Proces-verbal din 10 decembrie 1918. 
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pădurilor şi păşunilor66, La 31 decembrie 1918 s-a stabilit ca sediul Comisariatului să fie 
la Abrud, L. Pop să fie oomisalr, iar C. David, subc.omisar. In ciu,rsui luni.J.(M' crianuarie
martie 1919, la desele soliciitări de alimente venite din Munţi, Consiliul Dirigent a trirnis În 
mai multe rînduri alimente pentru locuitorii de acolo67• 

La 14 martie 1919 comisartd şi subcomisarul Munţilor Apuseni au înaintat Consi-
1 iului Dirigent un amplu memoriu, m care sînt prezentate realităţi triste din toate sectoarele 
de activitate, făcîndu"'se şi propuneri con·crete •În vederea ridicării în ansamblu a regiunii, 
inclll'Siv la intensificarea comerţului şi la îmbunătăţirea aprovizionării populaţiei. Pentru ca 
propunerile cuprinse în Memoriu să devină realitate, se sugera necesitatea fofiinţării unui 
Comisariat al_ Munţilor, format din ingineri, medici umani şi veterinari, profesori, foneţio

nari, ziarişti, un organ de publicitate68• 

La 19 martie Laurenţiu Pop, comisarul guvernial al Munţilor Apuseni, făcea cunoscut 
preşedintelui Consiliului Dirigent lipsa acută de alimente În Munţi. ,, ... După cum ştiţi în 
Munţi nu !>e produce nici un soi de bucate . . . O parte a poporului flăllllnzeşte de pe 
acum şi mă îngrozesc dnd mă cuget, ce va fi mai tîrziu . . . E timpul suprem să se facă 

ceva cu poporul din Munţi, Întrudt alimentaţia din partea Comisaria·tului [ de alimentare 
din Blaj - G.L] e nesuficientă". In final, se cerea să se permită muntenilor comerţul 
liber cu alimente69• Drept răspuns, preşedintele Consiliului Dirigent Si cerea lui L. Pop să-i 

trimită o listă precisă cu comunole care trebuiau urgent ajutate, lucru pe care acesta îl 
şi face la 3 aprilie70 • 

Cunoscînd situaţia grea a moţilor, la 30 martie 1919 şeful Resortului de alimentare 
a propl.16 cd!UIÎ de tMICliI1e, ca împreună să dea un ordin tuturor aiwtori'tăţnilo~ civilie şi 
militare din judeţ"Cle Turda-Arieş, Alba, Cojocna şi Sibiu, în senrul căruia locuitorilor din 
comunele lipsite de alimente ,din Munţii Apuseni, care aveau un cer,tificat de la antistia 
comunală, să li se permită să-şi procure din aceste judeţe, din locurile în care se terminaseră 

rechiziţiile, Începînd cu 5 aprilie alimentele necesare traiului, fie printr-un schimb de măr

furi, fie prin achitarea preţurilor stabilite71• Propunerea a fost acceptată în această formă, 
dindu-se astfel posibilitatea locuitorilor, să încerce prin comerţul liber ameliorarea stării lor. 

In.tenţiile de înfiinţare a unui Comisariat al Munţilor nu fuseseră abandonate, ci doar 
amînate. Au trecut mai multe luni, pînă cînd la 8 octombrie 1919 Consiliul Dirigent a 
hotărlÎt înfiinvarea Comisari•auulun MooţillOII" .AJpuseni cm sediul la Abrud72. ,,In considerarea 
importanţei deosebite istorice, naţionale şi economice a teritoriului de s-ub denumirea co
lectivă „Munţii Apuseni" se înfiinţează - se spunea în primul articol al Ordonanţei - o 
expozitură generală a Consiliului Dirigent sub numirea „Comisariatul Guvernial al Munţilor 

Apuseni". Printre atribuţiile sale se Înscria şi grija pentru asigurarea celor necesare traiului 
pe seama locuitorilor din raza sa de activitate. 

După înlăturarea guvernului Vaida, guvernul Averescu a desfiinţat în 1920 acest or
ganism regional, care prin felul cum fusese conceput ar fi putut contribui în mod ireal la 
schimbarea În sens pozitiv a realităţilor din regiune. 

66 Arh. Stat. Bucureşti, fond. cit., d. 1/1918, f. 1. 
07 Vezi loc. cit., fond. cit. II, d. 7 /1 919, f. 5, 6; Bibi. Acad. R.S.R. Filiala Cluj-

Napoca, fond. Blai 1918. 
68 Arh. Stat. Bucureşti, fond. cit., I d. 1/1919, f. 102-107. 
69 Loc. oit., fond. cit., II, d. 7 /1919, f. 4. 
10 Loc. cit., fond. cit., II, d. 2/1919, f. 25; d. 179/1919, f. 11. 
71 Loc. cit., fond. cit., li, d. 7,/1919, f. 20-21. 
72 Vezi Ordonanţa fo acest sem; cf. Gazeta Oficială, nr. 57-60 din 4, 7, 11, 13 

octombrie 1919, p. 15-Hi. 
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Lipsurile, specula şi scumpetea prezente în societatea transilvăneană îşi găsesc expli
caţia in gravele neajunsuri provocate de război, în condiţiile atmosferice nefavorabile cul
turilor agricole din anul 1919, în existenţa pe teritoriul ţării a mai muhor semne ale va
lorii băneşti, .în deprecierea continuă a Cl.llI'Sului bancnotelor de coroane, în acitiviioatea. unor 
negustori necinstiţi. Se constată de asemenea şi o lipsă de consecvenţă a autorităţilor în a 
urmări aplicarea cît mai riguroasă şi mai :rapidă a dispoziţiilor emanate de la Consiliul 
Dirigent În materie de comerţ şi aprovizionare. Toţi ace~ti factori prezenţi În societatea 
românească în primii ani de după război şi-au pus amprenta asupra vieţii maselor largi 
populare. Erau necesare mari eforturi din partea Întregului popor român, pentru ca diversele 
domenii de activitate să intre În făgaşul lor normal. 

GHEORGHE IANCU 

L'ACTIVIU: DU CONSEIL DIRIGEANT POUR R.tGLEMENTER 
LE COl\1:MERCE ET L'APPROVISIONNEMENT DE LA POPULATION 

(1918-1920) 

(R.esume) 

En parallele et en etroit rapport avec Ies activites de normalisation de la production 
economique, ii s'imposait la necessite de mesures concernant la circulation et la distri
bution des marchandises, en essayant arutant que possible de proteger Ies interets du publique 
consommateur. 

Au debut le libre commerce a ete interdit, l'f:tat intervenant dans la marchc de la 
vie commerciale. Peu-a-peu il n'y a plus eu besoin d'une autorisation donnee par Ies auto
rites, exception faite des marchandises alimentaires. 

Pour venir au bout de la chene et de la speculation on a fixe des prix maximaux 
et on a stimule la formation d'organismes des consommateurs. 

En vue de l'approvisionnement de la population on a requisitionne certains produits, 
et on a essaye de lc.s faire venir d'autres regions du pays et d'autres pays. Le commerce 
transylvain s'est encadrc organiquement dans le marche national unitaire de la Roumanie. 


